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Po miesi¹cach wakacyjnej posuchy
we wrzeœniu w mediach zaczê³o pojawiaæ
siê wyraŸnie wiêcej tematów geologicz-
nych. O dziwo, po raz pierwszy od dawna
akcenty by³y roz³o¿one mniej wiêcej rów-
nomiernie. Nie widaæ by³o tak charaktery-
stycznej dla poprzedniego okresu absolut-
nej dominacji wêglowodorów niekon-
wencjonalnych, z gazem ³upkowym na

czele. Oczywiœcie, wci¹¿ by³ to temat numer jeden, ale
dziennikarze pisali te¿ relatywnie du¿o o innych zagadnie-
niach z dziedziny nauk o Ziemi. Miêdzy innymi ich uwagê
przyku³a susza hydrologiczna doskwieraj¹ca nam przez
ca³e lato. Widom¹ oznak¹ problemu by³ rekordowo niski
stan Wis³y, któr¹ pod Warszaw¹ nieomal mo¿na by³o
przejœæ w bród. Konferencjê prasow¹ poœwiêcon¹ zaopa-
trzeniu ludnoœci w wodê zwo³ano 27 wrzeœnia w Instytucie
Meteorologii i Gospodarki Wodnej w Warszawie. Jak rela-
cjonowa³a PAP, przedstawiciel Ministerstwa Œrodowiska,
sekretarz stanu Stanis³aw Gaw³owski zapewni³, ¿e pomimo
niskiego stanu wód w polskich rzekach nie ma problemów
z zaopatrzeniem w wodê pitn¹.

Przypomnia³ te¿, ¿e na œwiecie od ponad 20 lat obser-
wuje siê wzrost tendencji do d³ugotrwa³ych suszy, pojawia-
j¹cych siê cyklicznie. W Polsce to zjawisko wystêpowa³o
w latach 2000, 2003, 2004 i 2006. O oœmiomiesiêcznym
braku opadów w naszej czêœci Europy wspominaj¹ kroniki
z 1540 roku – mówi³ minister.

Zastêpca dyrektora Pañstwowego Instytutu Geologicz-
nego – Pañstwowego Instytutu Badawczego, dyrektor ds.
pañstwowej s³u¿by hydrogeologicznej dr Les³aw Skrzyp-
czyk wyjaœni³, ¿e susza na powierzchni nie wp³ynê³a
w sposób istotny na stan wód podziemnych, które zaspoka-
jaj¹ 70% naszego zapotrzebowania na wodê. „Wody pod-
ziemne wystêpuj¹ na g³êbokoœci od kilkunastu do 200 m
i nie maj¹ bezpoœredniego zwi¹zku z sytuacj¹ w wodach
gruntowych i w rzekach. To bardzo stabilny, pojemny
system” – uspokaja³ specjalista.

Dziennikarze prasy pomorskiej nie zapomnieli o sensa-
cji lokalnej, jak¹ sta³y siê naukowe poszukiwania geolo-
gicznych œladów ba³tyckiego tsunami. O pracach zespo³u
badaczy pisa³ Rafa³ Nagórski w artykule „Tsunami w labo-
ratorium” opublikowanym 12 wrzeœnia w G³osie Koszaliñ-
skim. Jak wyjaœni³ cytowany w tekœcie dr Andrzej Piotrowski
ze szczeciñskiego Zak³adu Regionalnego Geologii Pomorza
PIG-PIB, prace terenowe przeprowadzono ju¿ w okolicach
jezior Kopañ, Jamno i przy ujœciu Regi. Geolog zdradzi³,
¿e znaleziono osady morskie, ale dopiero dok³adne badania
laboratoryjne dadz¹ odpowiedŸ na pytanie, czy to rzeczy-

wiœcie tsunami przetoczy³o siê przez region w 1497 roku.
Tematem zajmowa³ siê równie¿ G³os Szczeciñski, w którym
28 wrzeœnia ukaza³ siê tekst Marka Rudnickiego zatytu³o-
wany „S¹ na tropie wielkiej fali”.

Komunikat Instytutu Geologii i Mineralogii im. Sobo-
lewa z Nowosybirska o odkryciu ogromnego nagromadze-
nia diamentów przemys³owych w kraterze uderzeniowym
Popigaj na Syberii zelektryzowa³ media. Artyku³y o bilionach
karatów ukrytych pod wieczn¹ zmarzlin¹ opublikowa³y
19 wrzeœnia liczne portale internetowe w tym Newsweek.pl.
Przytoczono w nim wypowiedŸ sekretarza naukowego PIG-
PIB, prof. Grzegorza Pieñkowskiego, który pow¹tpiewa,
by tak du¿e iloœci diamentów – wed³ug Rosjan przewy¿-
szaj¹ce 110 razy rozpoznane dot¹d zasoby – mog³y powstaæ
wy³¹cznie na skutek uderzenia asteroidy.

Temat z pogranicza geologii i polityki pojawi³ siê
w doniesieniu PAP z 13 wrzeœnia. W Sejmie odby³a siê dys-
kusja nad projektem ustawy zak³adaj¹cej utworzenie Pol-
skiej S³u¿by Geologicznej. Patron przedsiêwziêcia, pose³
niezrzeszony prof. Mariusz Orion Jêdrysek gor¹co apelowa³
o skierowanie projektu do komisji. W podobnym duchu
wypowiadali siê przedstawiciele PiS, SLD i SP, jednak
przewa¿y³o zdanie PO i wniosek zosta³ nastêpnego dnia
odrzucony. Uzasadnienie wyg³osi³ pose³ PO Tadeusz Arkit,
a w dyskusji zabra³ g³os g³ówny geolog kraju, podsekretarz
stanu w Ministerstwie Œrodowiska Piotr WoŸniak.

Debata sejmowa pokaza³a, ¿e w sprawie racjonalnej
organizacji polskiej geologii i zagospodarowania poten-
cjalnych zasobów gazu ³upkowego bardzo trudno bêdzie
o ponadpartyjny konsensus. Szkoda, ¿e tak wa¿ny dla kraju
temat sta³ siê paliwem dla wewnêtrznych rozgrywek maj¹-
cych na uwadze wy³¹cznie partykularne interesy i ambicje
dzia³aczy partyjnych. Oby nie przysz³o nam za to zap³aciæ
wysokiej ceny – groŸne pomruki przeciwników szczelino-
wania dobiegaj¹ coraz wyraŸniej z Brukseli.

£UPKOWA DYDAKTYKA

Narzekania na brak aktywnej polityki informacyjnej,
która mog³aby przeciwstawiæ siê czarnej propagandzie
przeciwników szczelinowania hydraulicznego, s³ychaæ od
dawna. Nie bardzo jednak wiadomo, kto mia³by tak¹ akcjê
poprowadziæ – rz¹d, oœrodki naukowe czy inwestorzy
gazowi? W rezultacie wszyscy próbuj¹ po trochu, z ró¿-
nym skutkiem.

Przyk³adem konstruktywnego rozwi¹zania mo¿e byæ
wrzeœniowe przedsiêwziêcie dwóch najpopularniejszych
tabloidów – Faktu i Superekspresu. W ka¿dym z nich uka-
za³y siê cykle trzech ca³ostronicowych artyku³ów promu-
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j¹cych niekonwencjonalny surowiec i rozwiewaj¹cych
w¹tpliwoœci zwi¹zane z jego eksploatacj¹. Ich tytu³y mówi¹
za siebie. W Fakcie: „A gdyby Polska gazem sta³a?”, „Kto
zyska na gazie z ³upków?”, „My siê gazu nie boimy”.
Z kolei w Superekspresie: „Gaz z ³upków – fakty i mity”,
„Szansa na tañszy gaz” oraz „£upki przyjazne turystom”.
Fachowcom treœæ artyku³ów mo¿e wydawaæ siê zanadto
uproszczona, a dydaktyka zbyt natrêtna, ale przyznaæ trzeba,
¿e merytorycznie jest ca³kowicie poprawna, a niekiedy
dostarcza informacji zapewne nieznanych w bran¿y. Do
takich nale¿y wypowiedŸ wójta gminy Krokowa Henryka
Doeringa, opublikowana w tekœcie Faktu z 27 wrzeœnia:
„My siê gazu nie boimy. Od 30 lat w naszej gminie s¹ trzy
kopalnie, które eksploatuj¹ naturalny gaz ziemny, a od
1994 roku gaz z tych kopalni dociera do naszych mieszkañ-
ców. Te kopalnie mieszcz¹ siê na terenie nadmorskim,
to np. Dêbki, gdzie na sta³e mieszka 150 osób, a w lecie
przyje¿d¿a 15 tys. turystów. Kopalnie nikomu nie prze-
szkadzaj¹ w wizycie na pla¿y i corocznych wakacjach
w Dêbkach”.

Kto stoi za t¹ akcj¹ promocyjno-edukacyjn¹? Trudno
powiedzieæ. Zawartoœæ artyku³ów jest podobna, argumenty
niemal identyczne, rozk³ad terminów publikacji nie wygl¹da
na przypadkowy. Byæ mo¿e rozwi¹zanie kryje siê w skrom-
nej notce na marginesie tekstów w Superekspresie: „Mate-
ria³y powsta³y we wspó³pracy z PGNiG Polska”. Tak czy
inaczej – chwa³a redakcjom, które zdecydowa³y siê na opu-
blikowanie artyku³ów, jak¿e potrzebnych dla zrównowa-
¿enia nasilaj¹cej siê kampanii entuzjastów zdrowego trybu
¿ycia i ekologicznej energii (najlepiej z importu).

A ci nie pró¿nuj¹. Jak donosi 27 wrzeœnia portal
Gazeta.pl: „Pomorskie stowarzyszenia i gdañskie ko³o
Partii Zielonych 2004 apeluj¹ do premiera w liœcie otwar-
tym o wstrzymanie poszukiwañ gazu z ³upków”. Dalej
czytamy, ¿e dokument przedstawiono na konferencji pra-
sowej w Gdañsku, a znany dzia³acz anty³upkowy Hieronim
Wiêcek poinformowa³, ¿e podpisz¹ siê pod nim przed-
stawiciele 18 stowarzyszeñ obywatelskich.

Ostro¿ny komentarz wyg³osi³a pe³nomocniczka mar-
sza³ka województwa pomorskiego ds. gazu ³upkowego
Ma³gorzata Maria Klawiter, mówi¹c, ¿e list porz¹dkuje
argumenty mieszkañców i mo¿e byæ podstaw¹ do rozmów.

Ciekawy materia³ ods³aniaj¹cy kulisy najg³oœniejszych
polskich protestów ekologicznych ukaza³ siê we wrzeœnio-
wym numerze Przegl¹du Technicznego. Jerzy Bojanowicz
w artykule „Protestowaæ ka¿dy mo¿e” przypomina m.in.
o akcji „Tama tamie” skierowanej przeciwko budowie zbior-
nika retencyjnego w Czorsztynie. Jak wiadomo, piêæ lat po
protestach, podczas „powodzi stulecia” w 1997 roku, zbior-
nik uchroni³ od katastrofy znaczn¹ czêœæ Podhala i sp³aszczy³
falê powodziow¹ zagra¿aj¹c¹ Krakowowi. Autor omawia te¿
dzia³alnoœæ os³awionych grup nacisku, wymuszaj¹cych
wrêcz haracze na inwestorach. Na koniec konkluduje:
„Protestowaæ ka¿dy mo¿e, ale uwa¿am, ¿e jeœli s¹d uzna

protest za nieuzasadniony, to protestuj¹cy powinien ponieœæ
konsekwencje i pokryæ straty, na jakie narazi³ inwestora”.
Pe³na zgoda, tylko gdzie znaleŸæ tak odwa¿ne s¹dy?

METAN NIE TYLKO Z £UPKÓW

Osza³amiaj¹ce perspektywy pozyskania gazu ziemne-
go z utworów ilastych przyæmi³y inny surowiec z gatunku
niekonwencjonalnych – metan pok³adów wêgla (MPW).
Zwiêkszenie stopnia wykorzystania tego zapomnianego
bogactwa mo¿e przynieœæ znacz¹ce korzyœci ekonomiczne
– i co najwa¿niejsze – poprawiæ bezpieczeñstwo w kopal-
niach wêgla. Doniesienia medialne na ten temat pojawia³y
siê jak dot¹d rzadko, ale we wrzeœniu coœ drgnê³o – sprawa
zaczyna chyba budziæ zainteresowanie dziennikarzy.

Przyk³adem mo¿e byæ obszerne doniesienie PAP
z 15 wrzeœnia pod tytu³em „Naukowcy zbadaj¹, jak odme-
tanowaæ z³o¿e wêgla”. Czytamy w nim o projekcie doty-
cz¹cym przedeksploatacyjnego odmetanowania pok³adów
wêgla otworami powierzchniowymi, który we wspó³pracy
m.in. ze spó³kami wêglowymi przygotowuje Oddzia³ Górno-
œl¹ski PIG-PIB. Autor tekstu wyjaœnia, ¿e chodzi o spraw-
dzenie, w jakim stopniu mo¿na usun¹æ metan jeszcze przed
eksploatacj¹ danego pok³adu, przy pomocy systemu otwo-
rów pionowych i poziomych, w których przeprowadzone
zostanie szczelinowanie hydrauliczne. Projekt jest przed-
miotem szczególnego zainteresowania g³ównego geologa
kraju, wiceministra Piotra WoŸniaka, który 14 wrzeœnia
odwiedzi³ kopalniê „Mys³owice-Weso³a”, gdzie na polu
501 ma byæ wykonany pierwszy odwiert badawczy.

Przy okazji autor depeszy PAP przypomina o równo-
legle realizowanym projekcie badawczym dotycz¹cym
pozyskania metanu z powietrza wentylacyjnego kopalñ.
Wyniki doœwiadczeñ prowadzonych w Instytucie In¿ynie-
rii Chemicznej PAN na niewielkiej instalacji rewersyjnego
spalania wkrótce maj¹ umo¿liwiæ uruchomienie pe³noska-
lowej instalacji przemys³owej w jednej ze œl¹skich kopalñ.

Podobnej tematyce poœwiêcony jest artyku³ Karoliny
Bacy-Pogorzelskiej „Metan: cichy zabójca czy szansa na
biznes?” zamieszczony 20 wrzeœnia na portalu Rzeczypospo-
litej Ekonomia24.pl. Publicystka cytuje wypowiedzi przed-
stawicieli spó³ek wêglowych, a tak¿e Jana Kwarciñskiego
z Oddzia³u Górnoœl¹skiego PIG-PIB, który przybli¿a pro-
blem rozpoznania zasobów MPW.

O konferencji naukowej poœwiêconej odmetanowaniu
i zgazowaniu wêgla jako jednej z dróg poprawy bezpieczeñ-
stwa energetycznego Polski donosi³ 20 wrzeœnia portal
Trybuny Górniczej Nettg.pl. W spotkaniu zorganizowanym
w Krakowie przez Katowicki Holding Wêglowy i Instytut
Studiów Strategicznych wziêli udzia³ przedstawiciele kom-
panii wêglowych oraz naukowcy, m.in. Jan Kwarciñski
i Janusz Jureczka z Oddzia³u Górnoœl¹skiego PIG-PIB oraz
Pawe³ Poprawa i Andrzej Sikora z warszawskiego Insty-
tutu Studiów Energetycznych.

570

Przegl¹d Geologiczny, vol. 60, nr 11, 2012


